
KRITIEK DER ILLEGALE PERS

philippica van Vrij Nederland+ Speciaal Het Parool had goede verbindingen
met enkele van Hirschfelcls ambtenaren en toen aan dit blad korte tijd later
het verslag in handen gespeeld werd van een toespraak die Hirschfeld in
oktober' 43 voor de directeuren van de rijksbureaus gehouden had, werd
deze opnieuw op de korrel genomen. Hij had de directeuren ingeprent dat
zij 'de politiek' 'zoveel mogelijk' buiten hun werkzaamheden moesten
houden, dat zij tegenover de bezetter 'een loyale en objectieve houding'
moesten aannemen en dat zij 'vooral' moesten streven naar 'een zowel
zakelijk als persoonlijk goede verhouding met de Bevoilntiuhtigten'», anders
gezegd, aldus Het Parool: 'Weest goede maatjes met uw verdelgers!'3
'Hirschfelds immoreel beleid' kwam als kop boven het stuk te staan.

De aanvallen uit december ('vulgaire collaborateurs', 'handlangers van
Ranter') had Hirschfeld zich al aangetrokken. Op 7 januari' 44, drie dagen
voor zijn beleid door Het Parool 'immoreel' genoemd werd, had hij de
directeuren der rijksbureaus wéér bijeengeroepen. Opnieuw bleek (het was
al gebleken uit zijn eerder aangehaalde nota uit augustus' 43 aan het college
van secretarissen-generaal) dat hij van alle begrip voor de moeilijke positie
der onderduikers en de taak der illegaliteit gespeend was. De overvallen
op distributiediensten noemde hij 'verwilderingsverschijnselen' . 'In dit ver-
band', aldus het voorlopige verslag van zijn uiteenzetting+,

'wijst de secretaris-generaal op de ondergrondse pers die spreker zeer gevaarlijk
acht en hij raadt de aanwezigen aan, zich niet door die pers van de wijs te laten
brengen, vooralook niet indien men persoonlijk wordt aangevallen. De voor-
stelling van zaken is in de regel zeer misleidend. Als voorbeeld hiervan noemt
dr. Hirschfeld de kwestie van de nieuwe distributiestamkaarten. Volgens de
meningen aan die zijde zou de bedoeling van de invoering der nieuwe distributie-
stamkaart zijn, de ondergedokenen te treffen en daarom wordt tot sabotage
aangespoord. Het uitgangspunt bij deze kwestie is echter dat de huidige distribu-
tiestamkaart nagenoeg verbruikt is en daarom moet worden vervangen door een
nieuwe. Voor de vraagstukken verbonden met de invoering van een nieuwe
stamkaart bestond grote belangstelling bij de Commissaris-Generaal voor de
Openbare Veiligheid. 6

Het resultaat van het gevoerde overleg is dat er van Duitse zijde na langdurige
besprekingen mede accoord is gegaan dat bij de uitreiking met een minimum aan

1 Het Parool, 62 (18 dec. 1943), p. 3. 2 Wij herinneren er aan dat directeuren van
verscheidene rijksbureaus er door hun invloed op de Beoollmêchtigten in geslaagd
zijn, iets ten goede te bereiken voor het voorzieningspeil van de bevolking. 3 Het
Parool, 63 (10 jan. 1944), p. 4. 4 Exemplaar in eNO, 1]2 a, gecombineerd met de
tekst in Hirschfelds nota: 'Mijn beleid als secremris-generaal en mijn standpunt
t.a.v. de 'Illcgaliteit' " p. 23. 5 Rauter.
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